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Abstract

Potassium dichromate is a powerful oxidizing agent (Eo =1.36 V) which 

is used for a variety of purposes in analytical chemistry. Because of it's 

high purity (AR or GPR) and the easiness of it's preparation K2Cr2O7 was 

used as primary standard.

In the present work the traditional titrimetric method between the 

dichromate and iron(II) which have been used in the determination of 

chromium and iron in both industrial potassium dichromate and iron(II) 

sulfate, was studied; Four redox indicator are used to detect the colour 

change of the indicator at the end point in presence of the background 

colour of chromium(III) produced as the result of the reduction of 

K2Cr2O7. The precise observation of this colour change is very critical in 

the determination of chromium content in the analyzed sample.

Precise result were obtained in the case of pheny1 anthranilic acid and 

pheny1 a mine dicarboxylic acid indicators which have high Eo 1.08 and 

1.12V respectively. Low result were obtained in the case of 

diphenylamine and sodium dipheylamine indicators, which have low Eo. 

0.76 and 0.98V respectively.

This result agreed well with the theory of Kolothoff for the choice of a 

suitable redox indicator.

In comparison of the results obtained by N-phenyl anthranilic acid and 

phenyl amine dicarboxyle acid indicators and those obtained by 

potentiometric and spectrophotometric methods, it was found that relative 

errors was much decreased.

These indicators have great advantage that they can be used without the 

addition of phosphoric acid during the titration.



الخلصــة
 العوامل أكثر من )Eo = 1.36V( البوتالسينوم كرومالت ثنالئي  تعتبر
 وذلك التحالينلينة الكينمينالء مجالل في  بكثرة تستخدم التي  المؤكسدة

 سواء النقالء، من عاللينة بدرجة تتمتع حينث الولينة، القينالسينة لصفالتهال
 تحاضينرهال يـسهل كمال .GPR التجالريـة أو A.R النقينة صورتهال في  كالنت

الدقة. عاللينة بدرجة

 كرومالت ثالني  بينن التقلينديـة المعاليـرة دراسة تمت البحاث هذا في 
 والحاديـد الكروم نسبة لتحاديـد تستخدم والتي  )IIوالحاديـد( البوتالسينوم

الصنالعينة. المجاللت من كثينر في 

 ثالني  عيننة العيننالت، من نوعينن في  والحاديـد الكروم تقديـر تم
 البوتالسينوم كرومالت ثالني  وعيننة المصنعة والحاديـد البوتالسينوم كرومالت

 في  مختلفة أكسدة أدلة استخدام تم الكروم. خالم من تنتج التي 
 تحاديـد صعوبة في  تنجم التي  المشكلة لحال محاالولة في  وذلك المعاليـرة

 لون مع )IIIالكروم( لون لتداخل نتينجة ظالهريـال تكون والتي  النهاليـة نقطة
العيننة. في  الكروم نسبة تحاديـد على  بدورهال تؤثر والتي  الدلينل

 للدلة الكسدة جهود في  فروقالت لوجود تنتج المشكلة أن وجد
 حسب وعلى  المعاليـرة لهذه المثاللي  الدلينل أن حينث المستخدمة،

 باللضبط يـتغينر له باللنسبة الكسدة جهد يـكون أن يـجب كاللثوف نظريـة
والحاديـد( البوتالسينوم كرومالت ثالني  بينن التفالعل في  التكالفؤ نقطة عند

II( يـعتمد ولكنه المستخدم التفالعل وسط على  يـعتمد ل التغينر وهذا 
المعاليـرة. أثنالء للوسط باللنسبة الكسدة جهد تغينر على  أسالسينة بصورة

 هي  المعاليـرة هذه في  استخدامهال يـمكن التي  الدلة أفضل أن وجد
 والتي  الكالربوكسينل ثنالئي  الفيننينل وحمض انثرانينلك الفيننينل حمض دلينل
 أمينن الفيننينل دلينل مع باللمقالرنة عاللي  قطب جهد لهال بأن تتمينز

أمينن. فيننينل والصوديـوم

 الجهديـة الطرق مع التقلينديـة باللمعاليـرة التحالينل مقالرنة عند
 أقل الخطأ نسبة تكون الدلة هذه استخدام حاللة في  أنه وجد والطينفينة

 بدون استخدامهال يـمكن حينث إضالفينة مينزة لهال الدلة هذه يـمكن. مال
 استخدام حاللة في  يـضالف أن يـجب والذي الفسفوريـك حمض إضالفة
أمينن. فيننينل والصوديـوم أمينن الفيننينل
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